
A i fost vreodată salvat? Eu da. Cu mulţi ani în urmă, am avut parte 
de un accident aviatic în care puteam să-mi pierd viaţa şi eu, şi 

ceilalţi pasageri aflaţi la bord. Eram la începutul lucrării mele de slujire 
şi călătoream în vestul Canadei pentru a vorbi la o conferinţă. În acele 
zile, majoritatea zborurilor se efectuau cu avioane mici. Avionul de tip 
Lockheed Lodestar, în care mă aflam pentru ultima parte a călătoriei 
mele, se înălţase lin de pe aeroportul din Vancouver, Columbia Britanică, 
în ciuda ploii abundente.

În timp ce ceilalţi treisprezece pasageri dormeau, eu priveam la 
frumuseţea Munţilor Stâncoşi canadieni când însoţitorul de zbor mi-a 
şoptit că apăruse o problemă. Turnul de control îi comunicase prin 
radio pilotului că trebuia să coboare avionul cât mai curând posibil, din 
cauză că furtuna se înrăutăţea, iar ploaia se transforma rapid în ninsoare. 
Dificultatea era că toate aeroporturile din zonă fuseseră forţate să se 
închidă din cauza căderilor masive de zăpadă. 

Când căpitanul a localizat un câmp deschis sub noi, ne-a anunţat că 
are de gând să coboare în picaj printr-o gaură făcută în nori. Deşi vocea 
lui hotărâtă ne oferea siguranţă, emoţiile au crescut, totuşi, când ne-a 
anunţat că, din cauza stratului de zăpadă, nu ne putea spune dacă acel 
câmp era arat sau în ce direcţie erau brazdele. „Nu voi coborî roţile, ci 
vom aluneca pe zăpadă... dar nu va fi plăcut”, ne-a avertizat el.  

CAPITOLUL UNU

SALVAT PENTRU CEVA
 

Fiţi întotdeauna pregătiţi să răspundeţi oricui vă întreabă
 despre motivul nădejdii care este în voi. 

—1 Petru 3:15 (NTLR)
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Cum era de aşteptat, am atins solul, iar micul avion s-a izbit tare de 

acesta, înainte de a se opri brusc. Oamenii au ţipat mai întâi, dar, când 
şi-au dat seama că erau în siguranţă, au plâns de bucurie şi au respirat 
uşuraţi. Speranţa pentru o aterizare sigură se împlinise. 

Am petrecut noaptea în avion, în mijlocul câmpului unui fermier, 
aşteptând o echipă de salvare care a venit după noi cu câţiva cai care 
trăgeau o căruţă. Se iveau zorile, iar pasagerii erau mulţumiţi că puteau 
parcurge în felul acesta distanţa scurtă până la autobuzul care ne aştepta.  

Nu toate incidentele aviatice se sfârşesc la fel de bine, cu toţi pasagerii 
salvaţi de la dezastru.

PLONJÂND ÎN APELE ÎNTUNECATE

În vara lui 1999, poporul american a fost şocat să afle ştirea, care 
făcuse înconjurul lumii, că un avion de mici dimensiuni, pilotat de John 
F. Kennedy Jr., era dat dispărut. Kennedy plecase din New York împreună 
cu soţia sa, Carolyn, şi cu sora acesteia, Lauren Bessette, pentru a participa 
la nunta unei rude, care urma să aibă loc pe proprietatea familiei de la 
Cape Cod. Din cauză că nu au apărut, nunta s-a amânat, iar speranţele 
legate de sărbătoare s-au transformat în deznădejde şi disperare – o 
poveste tragică, încheiată după câteva zile, când garda de coastă a scos trei 
trupuri neînsufleţite dintr-un avion privat care căzuse în Atlantic. Cauza 
accidentului: eroare de pilotaj. 

I-am vizitat pe John şi Carolyn în 1996. Alcătuiau un cuplu tânăr, 
atrăgător, cu nenumărate oportunităţi înaintea lor. Ca băieţel, John a 
îndurat cu curaj grozăvia pierderii tatălui său, preşedintele Statelor Unite, 
ucis de glonţul unui asasin. După ani de zile, şi-a văzut mama murind în 
mari suferinţe din cauza cancerului. Fiul preşedintelui Kennedy învăţase 
cum să învingă cu graţie privirea scrutătoare a atentului public şi constanta 
prezenţă a presei. El a demonstrat echilibrul unui supravieţuitor în faţa 
ridiculizării sau a laudei. 

John avea şi un simţ al aventurii. Interesul lui în aviaţie mă făcuse 
curios, deoarece şi fiului meu, Franklin, îi place să zboare şi e un bun pilot. 
Când l-am auzit pe Franklin descriindu-mi cam ce s-a putut întâmpla la 
bordul avionului lui John în acea noapte, m-au cuprins fiorii. Când un 
pilot se dezorientează în timpul zborului, supravieţuirea este îndoielnică.
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Nu există prea multe speranţe pentru cei care cad în mare – puţini 

supravieţuiesc în astfel de situaţii. Dar ştiu pe cineva care a scăpat.

 SALVAT DIN OCEAN

Louis (Louie) Zamperini, fost atlet olimpic american şi prizonier în 
timpul celui de-al Doilea război Mondial, mi-a fost prieten mulţi ani. 

Acest erou de război – decorat ulterior – fusese doborât în timp ce 
pilota bombardierul său B-24, Viespea verde. A supravieţuit şi a ajuns să 
povestească despre accidentul din 1943 din Oceanul Pacific, unde a plutit 
timp de patruzeci şi şapte de zile într-o barcă de salvare, până când a 
fost capturat de japonezi. Louie a petrecut douăzeci de luni într-un lagăr 
japonez, îndurând tortură fizică şi mentală. Curajoasa lui poveste – şi 
victoria sa finală – este relatată în cartea Unbroken (Neînfrânt, n. trad.), 
care a ajuns numărul unu în clasamentul celor mai bine vândute cărţi al 
ziarului The New York Times şi a fost apreciată de către revista Time ca 
fiind cea mai bună carte din 2010 la categoria non-ficţiune.1

Când Louie a fost salvat din lagăr, el s-a întors în California ca un 
erou, doar ca să cadă victimă unui alt duşman şi să fie întemniţat din nou 
– de data aceasta de către alcool. El relatează povestea izbăvirii sale din 
cea de-a doua închisoare, dând speranţă inimilor împovărate care tânjesc 
să fie salvate din suferinţa mentală, din circumstanţele dezastruoase şi din 
înfrângerea fizică.

SALVAT DE PESCARII PORTUGHEZI

Prietenul meu, John Coale, un avocat renumit din Washington, D.C., 
s-a confruntat şi el cu moartea pe mare, după cum i-a relatat ulterior fiului 
meu, Franklin.2 John şi soţia sa, avocata şi jurnalista de televiziune Greta 
Van Susteren, m-au surprins prin participarea lor la sărbătoarea care s-a 
organizat când am împlinit vârsta de nouăzeci de ani. Apoi, m-am mai 
întâlnit cu ei în 2011, când Greta a transmis evenimentul ocazionat de 
oferirea de autografe la Biblioteca Billy Graham, unde eram împreună cu 
fostul preşedinte George W. Bush şi soţia sa, Laura.

John ştie ce înseamnă aventura care se poate transforma în pericol. 
El cunoaşte, de asemenea, sentimentul de uşurare trăit în urma unei 
operaţiuni de salvare reuşite. El a fost salvat din apele reci ca gheaţa din 
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zona de nord-vest a Spaniei, în 1979, exact în ziua în care China a invadat 
Vietnamul. 

Pe atunci John era un avocat neastâmpărat, aflat în căutarea unor 
senzaţii tari, însă nu avea habar că voiajul lui se va dovedi periculos. 
Colindase prin Europa ca jucător de blackjack prin cazinouri, devenind 
chiar bun la acest joc de noroc. Însă adevărata lui dragoste era navigaţia. 
Fiind un navigator cu experienţă încă din tinereţe, John aştepta 
potolirea valurilor pentru a porni într-un voiaj din Atlanticul de Nord în 
Mediterana. Coasta europeană fusese afectată de vânturi foarte puternice 
toată iarna, aşa că, atunci când acestea s-au potolit cât de cât, John şi-a 
strâns echipajul – fratele lui de paisprezece ani şi prietenul acestuia – şi 
s-a urcat la bordul bărcii sale.  Wolfwood,  o ambarcaţiune de oţel de circa 
15 metri, a părăsit portul La Caruña cu trei suflete aventuriere la bord. În 
ciuda vânturilor ameninţătoare, John a reuşit să ridice cele patru vele şi să 
crească viteza motorului astfel încât să poată trece de colţul de nord-vest 
al Spaniei. La cincizeci de mile de coastă, furtuna s-a înteţit, iar vânturile, 
deosebit de puternice, au început să bată cu viteze cuprinse între treizeci 
şi cinci şi cincizeci şi cinci de noduri. Membrii echipajului, albi ca varul, 
se ţineau strâns de ce puteau, în timp ce John încerca din greu să ţină 
barca în echilibru, stând cu ochii pe busolă. 

Apoi a auzit nişte trosnituri puternice! A ştiut că era catargul. Vela 
mare căzuse peste el, apoi vela din spate a plesnit. Pânzele rămase întregi 
au căzut şi ele şi s-au înfăşurat în jurul elicei trăgând axul afară şi, astfel, 
ambarcaţiunea a început să se scufunde. S-a instalat haosul, iar barca nu 
mai putea fi controlată. Asemenea unui dop în apă, Wolfwood plutea fără 
nicio ţintă, în timp ce cabina se umplea cu apă.

Pe atunci Spania nu avea gărzi de coastă, aşa că stricarea antenei 
nu prea a contat. Zgomotul era asurzitor, iar John trebuia să zbiere: 
„Abandonaţi vasul!”, sperând că echipajul lui – aflat la câţiva centimetri 
distanţă – îl va auzi. 

John s-a luptat cu vijelia ca să umfle barca de salvare – singura lor cale 
de scăpare. După ce a strâns lucrurile esenţiale împreună cu fratele lui 
şi cu prietenul acestuia, s-au mutat din ambarcaţiunea care se scufunda 
în sofisticata barcă de salvare şi s-au îndepărtat de aceasta, în timp ce 
vântul lovea puternic în singura lor speranţă de supravieţuire. Curentul 
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dominant îi trăgea spre Islanda şi ştiau că n-ar putea supravieţui unei 
călătorii de peste o mie de kilometri. Deşi se aflau într-o barcă de salvare, 
erau încă într-un pericol extrem de mare. 

Apoi a început să trimită nişte semnale luminoase, sperând că această 
procedură disperată va fi observată. În timp ce băieţii se plângeau de fumul 
rachetelor de semnalizare, John întrezărea speranţa la orizont – un mare 
vas portughez de pescuit. Şi-a spus: O, ajutorul e aproape! Mulţumesc, 
Doamne, avem o şansă să fim salvaţi.

După ce petrecuseră aproape opt ore în ocean, vasul care se apropia 
de ei era o privelişte binevenită. Însă, când a ajuns lângă ei, John şi-a 
întins gâtul pentru a se uita la puntea aflată la circa doisprezece metri 
deasupra lor, întrebându-se cum se vor urca acolo. Cineva a lăsat în 
jos o frânghie, care s-a răsucit ca un colac. Aruncând în adânc singura 
ancoră a ambarcaţiunii lor, au reuşit să se tragă lângă peretele navei de 
pescuit. Valurile înalte au acţionat ca un elevator, săltându-i pe fiecare 
unul după altul. Pescarii i-au apucat şi i-au ridicat circa şapte metri prin 
aer, trăgându-i pe vas prin deschizătura laterală specială pentru plasele de 
pescuit. 

Deşi echipa de salvare nu vorbea engleza, voinicii pescari şi-au arătat 
entuziasmul triumfului lor îmbrăţişându-se unul pe altul, de parcă ei ar 
fi fost salvaţi de la înec. John nu a putut decât să spună: „Îţi mulţumesc, 
Doamne, pentru că mi-ai dat această zi.” În cele din urmă, era speranţă 
pentru viitor. 

reflectând asupra experienţei, ani mai târziu, John şi-a reamintit: 
Nu am realizat că ştirile despre dramatica noastră salvare ajunseseră la ţărm 
înaintea noastră. Când am ancorat şi am fost escortaţi de pe navă, camerele 
şi de televiziune şi reporterii erau peste tot. A doua zi, povestea noastră era 
pe prima pagină a ziarelor, iar relatarea invaziei chineze în Vietnam era a 
doua ca importanţă. Cred că s-a întâmplat aşa după ce aflaseră că fusesem 
salvaţi. De atunci încoace, în profesia mea de avocat al apărării, nici măcar 
un judecător n-a putut să mă mai intimideze, după ce am trecut printr-o 
asemenea experienţă. 
Îmi amintesc că am supravieţuit primei mele furtuni violente pe mare cu 
doar câteva luni înaintea acestui incident. Nu mi-a fost niciodată aşa de 
teamă ca atunci. În barcă era şi o fetiţă şi, cu accentul ei franţuzesc, striga 
la mine: „Johnny, nu-i aşa că e minunat?” Când m-am uitat în jur şi n-am 
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văzut decât groază, cuvintele ei m-au făcut să privesc dincolo de pericolul 
iminent şi să văd frumuseţea puterii unei furtuni pe mare. M-am gândit: 
chiar şi aceasta este un dar de la Dumnezeu. Trăirea unei furtuni pe mare 
mi-a îndepărtat frica extremă de valurile uriaşe şi de apele repezi, deoarece 
m-a învăţat că teama poate fi înlocuită cu credinţa că aceasta poate fi 
învinsă. Faptul că am fost salvat de puterea mării mă face să cred că acolo 
sus este „Cineva” care priveşte în jos.  

John are mare dreptate. Dumnezeu priveşte în jos la noi şi orice altă 
creatură vie trebuie să se uite în sus la El. 

PANICĂ PE MARE

Unii experimentează aventura în lupta pentru supravieţuire, în timp 
ce alţii caută aventura de dragul aventurii. Sunt şi dintre aceia care caută 
aventura pentru a scăpa de rutina vieţii. Dumnezeu ne dă gustul pentru 
aventură; este parte a ADN-ului rasei umane. Un exemplu de felul acesta 
îl constituie milioanele de oameni care, în vacanţe, vizitează locuri exotice 
călătorind pe mare. 

Poate te afli printre aceste milioane. De exemplu, ţi-ai dorit să călătoreşti 
vreodată pe Marea Mediterană la bordul unui vas de croazieră luxos? Pe 
13 ianuarie 2012, mulţi au făcut-o: tineri căsătoriţi, pensionari, absolvenţi 
de master sau doctorat, excursionişti şi chiar turişti cu experienţă au 
pornit în excursia vieţii lor la bordul unui mare vas de croazieră, un fel 
de Titanic al secolului al douăzecişiunulea datorită serviciilor şi dotărilor 
luxoase pe care le oferea. Însă, pentru aceşti căutători de aventură, visul 
s-a transformat în coşmar.3

La două ore după îmbarcarea pe Costa Concordia, pe coasta de vest 
a Italiei, unii pasageri participau la un dineu cu şapte feluri de mâncare, 
bând vin şi şampanie, iar alţii erau amuzaţi de magicienii din teatre sau de 
filmele din cinematografe.

Însă, când pasagerii au simţit izbitura şi luminile s-au stins, gustul 
vinului nu le-a mai putut calma nervii, iar atenţia nu le-a mai fost atrasă 
de ecranul gigant. În schimb, drama Titanicului, petrecută cu aproape o 
sută de ani în urmă – la 15 aprilie 1912 – a revenit în mintea pasagerilor 
Concordiei. Unii se întrebau dacă nu cumva linia de croazieră le juca 
vreo festă într-o zi de vineri, pe data de 13 a lunii. Cântecul Celinei Dion  
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„My Heart Will Go On”, tema principală a coloanei sonore a filmului 
Titanic, se putea auzi în difuzoarele unuia dintre restaurante, atunci când 
vasul a lovit stâncile.4

Imaginează-ţi o zdruncinătură care te deviază de la traseu; luminile 
se sting, lăsându-te dintr-o dată în întuneric, iar muzica romantică se 
opreşte, făcând loc unei tăceri stranii – până când o voce anunţă că totul 
este bine şi-i asigură pe pasageri că întreruperea curentului electric este o 
chestiune temporară. Aşa s-au întâmplat lucrurile. Apoi s-a dat comanda 
de a „rămâne aşezaţi”,5 lăsându-le pasagerilor impresia că nu era nimic 
de temut. Însă, mulţi dintre cei care pe care anunţurile nu i-au liniştit, 
au început să evalueze situaţia cu ajutorul iPhone-urilor.6 Informaţiile 
pe care le-au obţinut spuneau că vasul se înclina rapid. Speranţa era în 
pericol.

Ai fi rămas pe scaun? Deşi e importantă urmarea ordinelor, sunt 
momente când instinctele noastre ne spun că împrejurările s-au schimbat, 
iar dacă urmăm ordinele nechibzuite, s-ar putea ca vieţile noastre să fie 
puse în pericol. Exact asta s-a întâmplat pe Costa Concordia. În timp 
ce mesele frumos decorate se răsturnau, iar porţelanurile şi cristalurile 
se făceau bucăţi pe podea, oamenii începeau să ţipe şi să fugă spre uşi, 
părăsind restaurantele, cazinourile, cinematografele şi barurile. Era un  
mare balamuc, din cauză că bărbaţii, femeile şi copiii se căţărau pe punţi, 
sperând să vadă lumina lunii. 

Oamenii căutau ca nebunii vestele de salvare şi se ţineau strâns de 
balustradele vaporului pentru a putea rămâne în picioare, în timp ce 
căpitanul raporta autorităţilor că totul e bine şi că este vorba doar de o 
„mică defecţiune tehnică”.7 Adevărul era că vasul, lovit deja, începea să se 
scufunde.

Conform autorităţilor portuare, căpitanul a continuat să raporteze 
că nu erau probleme. Nici proprietarul vasului şi nici garda de coastă 
italiană nu aveau idee despre haosul care creştea pe măsură ce oamenii 
se împingeau şi se îmbrânceau cu nervozitate pe coridoare, strigând după 
ajutor şi căutând puntea cu bărcile de salvare. Mulţi membri ai echipajului 
insistau cu calm ca pasagerii să se reîntoarcă la cabinele lor sau să rămână 
în sălile de aşteptare. Din nefericire, unii i-au ascultat. Totuşi, partea 
bună a fost că majoritatea au ignorat sfatul nechibzuit şi iresponsabil. 



Echipajului nu i se dăduseră ordine de părăsire a vasului, însă pasagerii 
îi implorau pe membrii acestuia să lanseze bărcile de salvare şi să-i scape 
de la înec. 

CREDINŢĂ ÎNTR-O BARCĂ DE SALVARE

După dezastru, unii reporteri au luat în derâdere temerile unora dintre 
pasageri, arătând că nava Concordia, spre deosebire de Titanic, era la doar 
câteva sute de metri de ţărm.

Deşi poate că nu este o comparaţie practică, un reporter a numit panica 
instalată pe Concordia „efectul Titanic”, afirmând că pasagerii ar fi putut 
să aibă „strania impresie că se află pe Titanic şi că bărcile de salvare erau 
singurele lor mijloace de scăpare”. Ei credeau că dacă bărcile de salvare nu 
veneau în ajutorul lor, ar fi pierit – speranţa ar fi fost pierdută. Se poate 
că li s-a indus ideea că „doar bărcile însele, mai degrabă decât inteligenţa 
umană, ordinea, calmul şi curajul, sunt necesare pentru salvarea vieţilor 
omeneşti”.8

Însă panica a fost o reacţie naturală. Dacă n-ai fi văzut bărcile de 
salvare coborâte, n-ai fi strigat oare la căpitanul vasului să te salveze? 
Pasagerii ştiau că bătrânii, copiii mici şi persoanele cu dizabilităţi ar fi 
fost incapabili să înoate, chiar şi pe o distanţă scurtă, având în vedere 
întunericul şi frigul. 

O pasageră a povestit că soţul ei a insistat să sară din vasul avariat, însă 
ea a ezitat pentru că nu ştia să înoate. El i-a dat vesta lui de salvare şi a sărit 
în apă, îndemnând-o şi pe ea să-l urmeze cu încredere. Aşa a şi făcut şi a 
supravieţuit, însă el s-a înecat.9

Din moment ce povestea Titanicului a devenit parte din cultura 
societăţii datorită filmului de succes, este puţin probabil că, în ultimul 
secol, cineva aflat pe un vas avariat să nu se fi gândit la soarta Titanicului. 
Îmi amintesc că în copilărie am auzit relatări despre catastrofa Titanicului 
şi despre jurămintele făcute că nu se va mai întâmpla aşa ceva niciodată. 
Se pare că pasagerii vaselor de croazieră le-au crezut. 

APUCÂND CEEA CE NU POATE SALVA

Când trei mii două sute de suflete10 s-au urcat la bordul Concordiei, 
au făcut-o în spiritul Titanicului – contând pe un voiaj splendid, în care 
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urmau să se relaxeze şi să se bucure de privelişti încântătoare. O ştire a 
menţionat că pe punte era o atmosferă festivă şi veselă, vasul pornind 
în larg la două ore după ce soarele s-a cufundat în mare. Însă, relatările 
supravieţuitorilor erau întreţesute cu amintiri ale naufragiului Titanicului.

Titanicul a fost aclamat ca „un monument închinat potenţialului 
tehnologiei”. La lansarea la apă, un reprezentant al companiei constructoare 
a declarat îndrăzneţ că „nici chiar Dumnezeu Însuşi nu poate scufunda 
acest vapor”.11 Această afirmaţie era susţinută şi de faptul că Titanicul 
nu fusese dotat cu suficiente bărci de salvare pentru a asigura evacuarea 
totală a navei în caz de necesitate. Când părăsirea vasului, care nu mai 
oferea siguranţă, devenise vitală, bărcile de salvare lansate la apă nu s-au 
ocupat în întregime, din cauză că unii încă mai credeau că Titanicul ar 
mai putea fi salvat cumva. În timpul evacuării, s-a spus că „erau pasageri 
care refuzau să se urce în bărcile de salvare, alegând în schimb să stea la 
căldura şi lumina vasului care se afla în pericol”.12 Ei nu au crezut că, în 
mai puţin de o oră, decizia lor îi va trimite la moarte în apele îngheţate.

Prin contrast, unii membri ai echipajului navei Concordia au raportat 
că „îi împingeau pe pasagerii rămaşi în urmă. Unul dintre ei ţipa: «Nu 
vreau să mor!»” Un pasager „ieşit din grozăvia creată în interiorul vasului 
şi aflat undeva sus pe coca navei care se scufunda” a mărturisit că era „ca 
atunci când te trezeşti dintr-un coşmar şi cazi în altul”.13 El nu a reuşit să 
se salveze singur, dar a fost mulţumitor că l-a ajutat altcineva.

Au murit treizeci şi două de persoane, comparativ cu numărul 
victimelor de pe Titanic, care a fost de peste 1400.14 Şi, tot spre deosebire 
de Titanic, nava Concordia nu s-a scufundat de tot, ci a rămas răsturnată 
pe partea dreaptă. Timp de mai bine de un an,15 priveliştea permanentă a 
vasului pe jumătate scufundat a reamintit că, în timp ce noi, oamenii, ne 
putem lăuda cu abilităţile şi tehnologia noastră, în cele din urmă, nu ne 
putem salva nici pe noi înşine, nici rezultatele realizărilor noastre. 

Geraldo rivera a rezumat foarte bine acest lucru în cadrul unei 
emisiuni la postul de televiziune Fox News despre această mare tragedie 
marină, care căuta să răspundă la întrebarea: cum se poate întâmpla 
o asemenea calamitate în zilele noastre? Documentarul său a tras 
următoarea concluzie:
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La bordul unor asemenea minunăţii ale tehnologiei este uşor să se piardă 
din vedere faptul că marea este implacabilă... Indiferent cât de sofisticată 
este tehnologia sau cât de luxoase sunt dotările sau cât de imensă este nava, 
nimic nu poate învinge judecata greşită a oamenilor sau nepăsarea sau 
laşitatea.16 

Adevărul acestei afirmaţii uimitoare dezvăluie exact scopul pentru 
care Dumnezeu a creat o cale de a fi salvaţi de noi înşine. În anii care vor 
urma, oamenii îşi vor reaminti de nava Costa Concordia şi vor fi hotărâţi 
să  construiască un vas de nescufundat, care să învingă eroarea umană, 
pentru că slăbiciunea fundamentală a omenirii este aceea de a crede că ne 
putem salva pe noi înşine urcându-ne la bordul propriei noastre creaţii, 
având tot controlul în mâinile noastre.

Eşti cumva dintre aceia care ar sta mai degrabă la căldura şi lumina 
vasului care se scufundă, pentru a se mai bucura de câteva momente de 
confort, în timp ce se uită la o barcă de salvare goală care i-ar duce la un 
loc sigur? Îţi vei descleşta tu mâna de pe ceea ce nu te poate salva şi te vei 
urca în vasul care te poate duce în siguranţă la mal?

Pe măsură ce ştirile continuau să vină după naufragiul Concordiei, 
am fost şocat de o relatare care vorbea despre indiferenţa inimii. 
Mulţi dintre membrii echipajului au evacuat vasul care se scufunda,  
aflându-se în panică evidentă pentru propriile lor vieţi. Pasagerii nu 
ştiau calea spre bărcile de salvare. Înainte de plecarea în larg, nu li se 
prezentaseră măsurile care se iau în cazuri de urgenţă. Nu le fuseseră 
comunicate instrucţiuni de evacuare. Înregistrările video au arătat că, 
aparent, unii membri ai echipajului au încărcat bărcile fără să se gândească 
la salvarea femeilor, a copiilor şi a persoanelor cu dizabilităţi. Ei se frecau 
de pasagerii înspăimântaţi, fără a le răspunde întrebărilor sau fără a le 
oferi asistenţă, în timp ce căutau să-şi scape vieţile.17

Când auzim astfel de relatări ne întrebăm: „Cum se poate întâmpla 
aşa ceva?” În mod evident ei ştiau calea, însă au refuzat să se oprească, 
suficient de mult timp, pentru a le arăta şi altora drumul spre siguranţă. 
Ce mărturie tristă a indiferenţei inimii lor. Au fost, totuşi, şi alte relatări 
despre Concordia cu privire la echipaj, pasageri şi cetăţeni aflaţi pe ţărm 
şi care au încercat să-i salveze pe alţii: un bucătar indian care a ajutat 
la descărcarea bărcilor, în ciuda unei grave răni la cap, care l-ar fi putut 
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lăsa paralizat; o ospătăriţă peruană care a murit din cauză că i-a dat unui 
bătrân vesta ei de salvare (omul a supravieţuit);18 chiar trezorierul vasului, 
care a ajutat la căutarea pasagerilor de pe punţi, a spus: „Nu mi-am pierdut 
deloc speranţa că voi fi salvat.” În cele din urmă, după ce a fost salvat, 
mama lui a afirmat: „Când i-am putut vorbi din nou, a fost ca şi când s-ar 
fi născut a doua oară.”19

relatările despre salvările de vieţi omeneşti ne înalţă întotdeauna 
spiritele. Poate canalele de ştiri, care transmit 24 de ore din 24, vor deveni 
mai agresive în prezentarea ştirilor bune, deoarece, cu siguranţă, acestea 
sunt din belşug – ştiri despre bărbaţi şi femei care sunt dornici să-şi rişte 
vieţile lor pentru a le salva pe ale altora.

Cu doar patru luni înaintea dezastrului navei Concordia, YouTube 
şi aproape toate mijlocele media au prezentat salvarea dramatică a unui 
tânăr din statul Utah (din S.U.A., n. trad.), care se lăsase cu motocicleta la 
pământ pentru a evita coliziunea cu un autoturism BMW. Aruncat fiind de 
pe motocicletă, trupul i-a alunecat sub vehicolul aflat în flăcări. Privitorii     
adunaţi la faţa locului îl credeau mort, dar doreau să-i recupereze trupul. 
Apoi, o femeie oarecare s-a aplecat la pământ şi s-a uitat sub maşină. 
„Trăieşte!”, a strigat ea. 

Nişte lucrători din construcţii şi alte persoane din campusul 
Universităţii Statului Utah şi-au unit eforturile pentru salvarea vieţii 
acestui tânăr, ridicând vehicolul şi smulgându-l din flăcări. Ulterior, când 
tânărul acesta a fost intervievat de pe patul de spital, el a spus agenţiei 
de ştiri Associated Press: „Sunt recunoscător fiecăruia care m-a ajutat...  
Mi-au salvat viaţa.”20

Pot să te întreb dacă ai fi refuzat să fii salvat?

SALVAT DE CEVA,  
SALVAT PENTRU CEVA

Unii ar putea spune: „O, deci aceasta înseamnă să fii salvat!”
Mi-am petrecut întreaga viaţă vorbind despre acest subiect. La urma 

urmei, cine nu vrea să fie salvat? Expresia „echipe de căutare şi salvare” 
este una pe care o auzim aproape zilnic, fie în ziar, fie pe Internet, fie la 
televizor sau la radio. 
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Vedem oameni salvaţi din accidente de maşină. Auzim despre copii 

salvaţi de la înec. Citim despre alţii că sunt scoşi din flăcări. respirăm 
uşuraţi, când bărbaţi şi femei din armata noastră salvează vieţi nevinovate 
în jurul lumii sau când Garda Naţională salvează familii din inundaţiile 
provocate de uragane precum Katrina şi Sandy. Şi cred că majoritatea 
dintre noi speră că, dacă ne vom afla în situaţii periculoase, se va găsi 
cineva să ne salveze. 

Însă, faptul de care rar ne dăm seama este acela că, atunci când suntem 
salvaţi de la sau din ceva, suntem salvaţi pentru ceva. Când suntem salvaţi 
de către cineva, ne simţim îndatoraţi faţă de persoana care ne-a scăpat de 
la dezastru, din catastrofa care era pe cale să se întâmple şi poate chiar de 
la moarte.

A fost un privilegiu pentru mine să-l cunosc pe fostul preşedinte 
ronald reagan. Am vorbit deseori despre ceea ce s-a întâmplat în 1981, 
când, fiind victima unui atentat, a văzut moartea cu ochii. S-a considerat 
îndatorat pentru totdeauna faţă de cei care au încasat gloanţele în locul 
lui. Conştient de fragilitatea vieţii sale, i-a împărtăşit fiului său, Michael: 
„Cred că Dumnezeu m-a scăpat cu un scop. Vreau să ştii că am luat 
hotărârea de a-mi dedica restul vieţii mele şi restul preşedinţiei mele lui 
Dumnezeu.”21

Dar, chiar dacă suntem scutiţi de asemenea experienţe, în cele din urmă 
ne vom găsi în faţa altor pericole – o boală incurabilă, un accident fatal 
sau ne vom confrunta cu ceva natural aşa cum este procesul îmbătrânirii 
şi al istovirii cauzat de desfăşurarea ciclului vieţii. 

Nicio altă fiinţă umană, indiferent cât de altruistă sau bravă ar fi, nu ne 
poate salva de certitudinea morţii. Dar aceasta nu înseamnă că nu putem 
fi salvaţi, că nu avem speranţă să fim scăpaţi. Înseamnă doar că trebuie să 
ne fie clar Cine ne salvează cu adevărat. De aceea am scris această carte – 
să îţi împărtăşesc ceea ce am învăţat în aproape un secol de viaţă, având 
siguranţa de nezdruncinat că sunt salvat. 

Deci, care este povestea vieţii tale? AI FOST VrEODATĂ SALVAT?

„Ci spun aceasta pentru ca voi să fiţi mântuiţi.”
(Ioan 5:34)


